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کاهش حضور سگ ها در 30روز گذشته
با افزایش اکیپ های زنده گیری سگ های بلاصاحب، کنترل این حیوانات، وارد فاز جدیدی شده است اما این روند نیاز به همکاری بیشتر شهروندان دارد

محمود مولاییگزارش
روزنامه نگار

 مقابله با استعمال دخانیات
 از طریق کنشگری نوجوانان

مدیرکل اداره ســلامت شــهرداری تهــران در گفت وگو با 
همشــهری از توجه ویژه به نوجوانان خبر داد و گفت: »در 
هفته ملی مبارزه با دخانیات، مهم تریــن هدف و برنامه در 
حوزه سلامت، آموزش نوجوانان به عنوان کنشگران اجتماعی 

در راستای مقابله با استعمال دخانیات است.« 
به گزارش همشهری، آنطور که حمید صاحب گفته حدود 
۲۰هزار نفر در محلات تهران به عنوان گروه کنشگر در حوزه 
دخانیات فعال هستند. او با بیان اینکه برنامه های متنوعی 
برای پیشــگیری از مصرف دخانیات پیش بینی  شده است، 
تأکید کرد: »باید سلامت نوجوانان مورد توجه ویژه قرار گیرد 
و نباید نسبت به این موضوع خاموش و بی تفاوت باشیم. برای 
تحقق این امر می بایست نوجوانان از طریق آموزش، توانمند 
شوند تا از خودشــان در برابر آســیب هایی چون استعمال 

دخانیات و بزه مراقبت کنند.«
 به گفته مدیرکل اداره ســلامت شهرداری تهران، متأسفانه 
نوجوانان بیشــتر مواقع در برابر رفتارهای پرخطر بی دفاع 
هستند و حس تنفر نســبت به بزه و دخانیات در این قشر 
نه تنها دیده نمی شود بلکه حس علاقه ایجاد شده است. او با 
بیان اینکه در برابر سلامت نوجوانان ما مسئول هستیم، گفت: 
»اگر قرار است به روح شهر و شــهروندان توجه کنیم، باید 
بدانیم حال دل شهروندان متأثر از چه عواملی است. در پدیده 
دخانیات این معضل وجود دارد که نوجوانان و جوانان نسبت 
به پدیده دخانیات بی دفاع هستند و ازاین رو باید آموزش هایی 
به نوجوانان ارائه شود که این قشر به عنوان کنشگران مبارزه 
با دخانیات تربیت شــوند و موضوع پیشــگیری از اعتیاد و 

استعمال دخانیات را مطالبه گری کنند.«
 این مقام مسئول با ابراز نگرانی از قبح زدایی پدیده استعمال 
دخانیات عنوان کرد: »نمایش فیگور سیگار کشیدن در برابر 
نوجوان فاجعه و یک آموزه بســیار مخرب است که منجر به 
قبح زدایی می شــود. وظیفه ما این است که با اطلاع رسانی 
درســت و آگاه ســازی اصولی، قبح اجتماعی این پدیده را 

افزایش دهیم و نوجوانان را از دخانیات دور کنیم.« 
حمید صاحب همچنین به کاهش سن استعمال دخانیات 
اشاره کرد و گفت که متأسفانه برخی از آمارها نشان می دهند 
سن استعمال دخانیات به 13تا 15سال کاهش  یافته است 
و این موضوع می تواند زنگ خطر باشــد. چرا که نوجوانان، 
آینده سازان جامعه و کشور هستند و ازاین رو باید سلامتشان 

بیش از بیش مورد توجه قرار گیرد.
 او با بیان اینکه مســائل محیطی در گرایش به پدیده شوم 
دخانیات تأثیرگذار هســتند، عنوان کرد: »باید دسترسی 
مردم به ویژه قشــر نوجــوان را به خدمات ســلامت محور، 
تسهیل و دسترسی آنها به رفتار پرخطر )استعمال دخانیات( 

دور کنیم.«

 رضا صیادی
 مدیرعامل سازمان زیباسازی تهران

تهــران در عــزای جانباختــگان حادثــه متروپــل 
آبادان ســیاهپوش شــده اســت. در این راســتا 
همزمان با اعلام عزای عمومی در سراسر کشور، 
تمامی سازه های تبلیغات فرهنگی سطح شهر با 
اکران »آبادان پاره تن ایران« اختصاص یافت و 
پرچم های تمام معابر و گذرگاه ها و میدان های  
اصلی شــهر در عزای هموطنان جــان باخته در 

حادثه مترو پل به رنگ سیاه درآمد. 

ابوالفضل فلاح
معاون مالی و اقتصاد شهرداری تهران

با هماهنگــی انجام شــده بــا بــورس کالا، از 
این پــس ســعی خواهیــم کــرد عمــده خرید 
کالاهای مورد نیاز پروژه های شهرداری تهران 
را از طریــق بــورس کالا تأمیــن کنیم. مســیر 
خرید از بورس کالا به صورت مســتمر ادامه 
خواهد داشت و علاوه بر شفافیت، سلامت 
و صرفه جویی، باعث حذف واسطه ها خواهد 
شــد و در نتیجــه موجــب کاهش چشــمگیر 
هزینه تمام شده جهت اجرای پروژه ها است. 

نقل قول خبر

عدد خبر

سلامت

سیدمحمدمهدی میرزایی قمی ،مدیرعامل 
شــرکت کنتــرل کیفیــت هــوا از امضــای 
صورتجلســه هفتمیــن کمیتــه مشــترک 
هماهنگی فی مابین این شــرکت و آژانس 
همکاری هــای بین المللی ژاپــن »جایکا« 
خبــر داد و گفــت: بــا امضای صورتجلســه 
مذکــور، هماهنگــی لازم جهــت تســهیل 
 ورود 6ایســتگاه ســنجش آلودگــی هــوا 

صورت گرفت.

6
ایستگاه

صاحبــان 20مشــاغل مزاحــم در نواحــی 
پنجگانــه منطقــه ۱۹ طــی یــک مــاه اخیــر 
مشمول اجرای رأی بند 20 مبنی بر تعطیلی و 
یا تغییر شغل شدند. به گفته مهدی هدایت، 
شــهردار ایــن منطقــه بــا پیگیری هــای اداره 
ســاماندهی صنایــع و مشــاغل ایــن منطقه 
تعداد20واحد جوشکاری، آلومینیوم سازی، 
آهنگری و انبار ضایعات تغییر شغل داده اند. 
همچنیــن بــا توجــه بــه صــدور رأی بنــد20 
درخصوص اجرای رأی بــرای 2واحد کارواش 
واقــع در خیابــان شــهید زلفــی و مهــران، 

تعطیلی و تغییر شغل به آنها ابلاغ شد.

20
واحد

 سگ های بلاصاحب یکی از معضلات شهر تهران محسوب 
می شوند. نگرانی بابت افزایش جمعیت سگ ها از یک سو 
و وحشت شــهروندان در مواجهه با این حیوان از سوی 
دیگر مشکلاتی را به وجود آورده است. گاهی در خبرها، 
حمله سگی به شهروندی مخابره می شود و این پرسش را 
مطرح می کند که چگونه می توان از معضلات سگ های 
بلاصاحب کاست. سگ ها جزو آن دسته حیواناتی هستند 
که به صورت گله ای برای خود حریمی را مشخص می کنند 
و گاهی به دلیل حمایت های شهروندان با غذا دادن، حریم 
سگ ها تغییر کرده و به شهر منتقل می شوند. در اطراف 
محله سوهانک و کوهسار حریم سگ ها رویت شده است؛ 
حریمی که با غذا دادن سگ ها را از اطراف این محله ها به 
شهر رسانده است. جالب اینکه با تغییر حریم سگ ها، حریم 
گرگ ها هم تغییر می کند و به موازات آن کم کم گرگ ها 
هم جرأت پرسه زدن در شهر را پیدا می کنند؛ چنان که 
در سوهانک گرگ دیده شده است؛ درحالی که سازمان 
مدیریت پسماند شهر تهران که به تازگی مسئولیت حیوانات 
شهری را از شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر تهران 
برعهده گرفته در تلاش است با آموزش های شهروندی 
و اقدامات این سازمان، جمعیت سگ های بلاصاحب را 
کاهش دهد. معاون امور مناطق سازمان مدیریت پسماند 
شهر تهران معتقد است برای ساماندهی حیوانات شهری 
و به خصوص ســگ های بلاصاحب، جلساتی را با برخی 
سازمان ها برگزار کرده است: »سازمان مدیریت پسماند 
برای ساماندهی حیوانات شهری در گام نخست جلساتی 
را با سازمان شهرداری ها و دهداری ها برگزار کرده است. 
در این جلسات درباره آخرین مصوبات و دستورالعمل هایی 
که موجود است، صحبت شد و البته سازمان شهرداری ها 
و دهداری ها در حال بازنگری این دستورالعمل هاست.«  

نقاهتگاه آرادکوه
از گذشته شــهرداری تهران طرح اکیپ های زنده گیری 
سگ های بلاصاحب را در شهر تهران اجرا می کرد و اجرای 
این طرح همچنان یکی از ضرورت های کنترل این حیوان 
محسوب می شود. به نظر می رسد در سال های اخیر تعداد 
سگ های بلاصاحب در شهر بیشتر شده، اما حالا سازمان 
مدیریت پسماند شــهر تهران اقدامات تازه ای را شروع 
کرده است. معاون امور مناطق سازمان مدیریت پسماند 
خبر می دهد که به غیر از جلسات این سازمان با برخی از 

سازمان های مرتبط، چندین اقدام هم توسط سازمان پسماند 
صورت گرفته است: »یکی از اقدامات این است که با توجه به 
درخواست ها و پیام های شهروندان، ما اکیپ های زنده گیری 
سگ ها را در سطح شهر به دوبرابر افزایش دادیم. درخواست 
و پیام ها از طریق سامانه مردمی 137صورت می گیرد و 
ما بعد از دریافت پیام ها در محل هایی که فکر می کردیم 
سگ های بلاصاحب بیشتر مشاهده می شود، اکیپ های 
زنده گیری را بیشتر کردیم.«  سگ هایی که جمع آوری 
می شوند، برای نگهداری به نقاهتگاهی در مرکز آرادکوه 
منتقل می شوند. مالکی در این رابطه می گوید: »نقاهتگاهی 
که برای نگهداری از سگ های بلاصاحب در مرکز آرادکوه 
هست، خوشبختانه به یک درمانگاه هم مجهز شده است. 
این نقاهتگاه شرایطی دارد که حامیان حیوانات می توانند 
از این محل بازدید کنند.« او اضافه می کند: »البته این را 
هم بگویم که معضل تامین غذای سگ ها را به طور کامل 
برطرف کردیم و بدون مشکل غذای سگ ها تامین می شود.« 

رهاسازی از اطراف شهر
سگ های بلاصاحب بعد از اینکه از سطح شهر جمع آوری 
می شوند، عقیم سازی شده و واکسن هاری دریافت می کنند. 
با این حال، معاون امور مناطق سازمان مدیریت پسماند 
می گوید برخی افراد سگ های بلاصاحب را از اطراف تهران 
در این شهر رهاسازی می کنند: »یکی از مشکلاتی که در 
مورد سگ های بلاصاحب وجود دارد، این است که برخی 
از شهرهای اطراف، سگ هایی را در شهر تهران رهاسازی 
می کنند. درواقع، هرقدر که ســگ های بلاصاحب را از 
سطح شــهر زنده گیری کرده و جمعیت این سگ ها را 
کاهش دهید، باز هم از شهرهای اطراف سگ ها به شهر 

تهران اضافه می شوند.«
 مالکی یادآور می شود: »با توجه به افزایش اکیپ ها در سطح 
شهر در ظرف یک ماه اخیر ما کاهش پیام ها و شکایات 
مردمی را داشتیم. همین موضوع نشان می دهد که افزایش 
اکیپ های زنده گیری سگ ها مؤثر و مفید بوده است.« او 

اضافه می کند: »آمار پیام های مردمی در هر روز متفاوت 
است، ولی در برخی مناطق مانند منطقه ۲۲، 5و مناطق 
حاشیه ای شهر که تعداد این پیام ها بیشتر بود، هم اکنون 
کاهش تعداد پیام ها کاملا مشــهود است.«  معاون امور 
مناطق سازمان مدیریت پسماند شهر تهران همچنین 
نســبت به الزامات قانونی در مورد سگ های بلاصاحب 
واکنش نشــان می دهد و می گویــد: »به دلیل الزامات 
قانونی یک جاهایی دست سازمان مدیریت پسماند برای 
اینکه سگ ها را زنده گیری کرده، واکسیناسیون شده و 
رهاسازی شوند، واقعا بسته است؛ یعنی براساس قوانین 
بالادستی شهرداری تهران سگ های بلاصاحب را باید 
نگهداری کند؛ البته تا زمانی که بتوانیم تعدادی از این 
سگ ها را به حامیان حیوانات واگذار کنیم؛ برای همین، 
تعداد سگ هایی که به حامیان واگذار می شود، زیاد نیست؛ 
زیرا حامیان هم براساس تعداد نیازهای خودشان سگ ها 
را از سازمان مدیریت پسماند تحویل می گیرند.«  او ادامه 
می دهد: »برای وضعیت مابقی سگ ها نیز جلساتی با اداره 
کل محیط زیست تهران مبنی بر اینکه فضاهایی را برای 
رهاسازی سگ ها مشخص کنند، داشتیم. البته آنها هم 
محدودیت هایی به دلیل اکوسیستم طبیعی و محیط زیست 
داشتند و خیلی اجازه رهاسازی سگ ها را ندادند.« مالکی 
تأکید می کند: » بنابراین، ما ناچار هستیم که سگ های 
بلاصاحب را بعد از جمع آوری، نگهداری کنیم. تنها کاری که 
شهرداری تهران برای بهبود وضعیت سگ های بلاصاحب 
در پیش گرفته، همان تجهیز درمانگاه )برای عقیم سازی، 

واکسیناسیون و درمان سگ های بیمار( است.«

اقدامات سازمان مدیریت پسماند  در ماه گذشته
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